

KILIMONEWS

VOL. 01
AUGUST 2026

EDITO

► UBUNTU PHILOSOPHY SCHOOL

Cultivate ideas before cultivating the land

Welcome to this first issue of Kilimo News.

This first edition reflects on two highlights: the Ubuntu Philosophy School, held in Accra from 26 to 29 July, followed by a tour of communities in Nimaniya, confronted with the transformations associated with urbanization. This visit was made on July 30, 2026.

The second issue will be devoted to the 2nd African Youth Forum on Land, organized in Cotonou on August 2 and 3, 2026 by Young Volunteers for the Environment of Ivory Coast (JVE Ivory Coast), a member of the Kilimo Ekolojia movement. Finally, the third issue will focus on the 17th edition of the World Social Forum in Cotonou, Benin (FSM). He will review the key thoughts, encounters and perspectives that emerge from this stage.

Much more than just meetings where there are simple exchanges, these events have been moments of learning, dialogue and questioning around a strong conviction: the challenges of Africa can only be met by Africans able to think and act together.

The spirit of Ubuntu " I am because we are " reminds us that agriculture, land, climate, youth employment where still food sovereignty are not isolated subjects. They are intimately related. They demand collective solutions, grounded in our realities and carried by a new generation of leaders.

Through this newsletter, we want to continue that momentum. Each article, each testimony and analysis is an invitation to better understand the cultural, agricultural and environmental issues of our continent but above all to identify initiatives that show other possible futures

In a context of intensifying climate crises, land tensions and food challenges, sharing good practices is no longer an option: it is a necessity. Local innovations, community experiences and bold public policies deserve to be known, discussed and, where possible, replicated. Kilimo News aims to be a space of reflection, information and inspiration for all those who believe that agriculture and land are more than just elements of the economic sector: they are the foundation of our sovereignty, our dignity and our common future.



*Enjoy your reading, and
let's continue to
cultivate together the
ideas that will help
Africa grow.*



UBUNTU PHILOSOPHY SCHOOL
(ACCRA, GHANA)

In Accra, Ubuntu opens debate on reparations in Africa

The second edition of the Ubuntu Philosophy School started on July 27, 2026 in Accra, Ghana around the theme "Ubuntu philosophy and challenges for reparations in Africa: Reflections and perspectives". For four days, researchers, academics, youth leaders and civil society actors will reflect on the role of Ubuntu philosophy in debates about reparations, citizen governance and development for the continent.

Organized by the Kilimo Ekolojia movement, the Ubuntu Philosophy School will be held from July 27 to 30, 2026 in Accra. It aims to contribute to the emergence of a new generation of African leaders capable of mobilizing the values of Ubuntu philosophy to promote reparations, strengthen citizen governance and foster social justice, the sovereignty of peoples and the development of the continent.



The first day was based around the theme "Ubuntu Foundations and Building a Common Vision for African Youth". Two papers were presented by the Ivorian academic, political analyst and pan-Africanist activist Gnaka Logoke, associate professor of history and Pan-Africa studies at Lincoln University in Pennsylvania. They were on "The Story of Ubuntu in Africa" and "Building a Roadmap for Ubuntu in Africa".

“Ubuntu is the receptacle of Africa's soul”

Tracing the history of Ubuntu's philosophy, Gnaka Logoke placed its evolution in the context of African independence and the Cold War. ► In the context of the Cold War, African leaders were divided between capitalism and socialism. But these two categories claimed the same African civilization fountain that emphasizes community, communalism and individual responsibility in society", he explained.

The scholar went on to show that several African thinkers have sought to theorize development models based on the realities of the continent. Among other things, he mentioned Julius Nyerere and his concept of Ujamaa as a deconstruction of Ubuntu's values in the Swahili space, as well as the 1978 Dakar Conference on the African Charter of Human Rights.



Dr GNAKA LOGOKET



«Leopold Sedar Senghor had proposed that this charter should be in line with African cultural values and African humanism, recalling the Wolof proverb that "The human being is a cure for the human beings", he said. Sheikh Anta Diop's work on the cultural and linguistic unity of the continent was also discussed during this session.

«Ubuntu is the vessel of Africa's soul. It emphasizes historical continuity as well as African linguistic and cultural unity", he said.

To illustrate this continuity, the lecturer presented the different names of the concept in several African languages.

« We find Ubuntu in Zulu, Outou in Kiswahili, Bukinti in Moray language, Mputo in Akan or Mambdo in Ibo », he pointed out.

Beyond the language differences, he believes that these variants translate into one vision.

«Beyond linguistic and religious divisions, there is an umbilical cord that connects African peoples. That is why we use Ubuntu as a paradigm for envisioning a new African economy and political system.», he added.

« We use the Ubuntu paradigm to reflect on the debates surrounding repairs. »

The second communication focused on repairs and the place of Ubuntu philosophy in international discussions dedicated to this issue." We use the Ubuntu paradigm to think about debates on repairs", Gnaka Logoke said. The professor recalled that the World Conference Against Racism held in South Africa in 2001 had recognized slavery as a crime against humanity. He then noted that the conferences held in Ghana on reparations in 2023 and 2016 did not explicitly include the concepts of pan-Africanism

and of Ubuntu in their closing statements.«We found that neither Pan-Africanism nor the Ubuntu philosophy were in the final statements.», did he regret. According to him, discussions about reparations, the return of cultural property or even debt should be based on this philosophy. «Dialogue is necessary, but we must also draw from the traditions of African struggles, the anti-apartheid movement, the civil rights movement in the United States and the Conference of All African Peoples. », he concluded.



“The Link Between Ubuntu and Consciousness”

Asked to speak at the end of both papers, teacher-researcher Koffi Kokore presented the conscience developed by Kwame Nkrumah as an endogenous philosophy within the Ubuntu perspective. This philosophy had variations in virtually all African peoples. The goal was to show the link between Ubuntu and : conscientiousness, he said. According to him, conscientiousness was born from Kwame Nkrumah's desire to understand the realities of African societies after independence. Nkrumah starts from the African tradition, to which European and Muslim traditions have been added, in order to reflect on the renaissance of Africa ,

he explained. The researcher concluded by presenting this thought as a framework for reconciling the various influences present on the continent. " Conscience shows the possibility of harmonizing these cultures in the African personality so that there is no rupture or conflict ", he said. This edition confirms the anchor of Ubuntu Philosophy School on the continent, one year after its first edition in Senegal.





Togo : in Nimanya, growers receive natural seeds and training on alternatives to pesticides

After the second edition of the Ubuntu Philosophy School in Accra was closed, a delegation from several African organizations belonging to the Kilimo Ekologia movement went on July 30, 2026, to the village of Nimanya, Togo. Organized by Youth Volunteers for the Environment (JVE) Cote d'Ivoire, this visit aimed to raise awareness among producers about the effects of chemical pesticides, promote agroecological practices and distribute local seeds accompanied with

Technical advice for their cultivation was provided. The meeting also brought together agricultural producers to discuss the challenges related to the transition to farming practices based on natural inputs. Speaking at the event, Francis Ano, Coordinator of Peasant Agroecology Programs and Head of the Daloa Local Office of JVE Côte d'Ivoire, explained the reasons for this initiative. "If we, the youth, don't take the initiative to return to the land, no one else will do it for us," he stated.



The chemicals used are hazardous to health.

He said this return to the land also involves an evolution of agricultural practices. « Our way of returning to earth is also a way of thinking. We have found that the chemicals used are hazardous to health», did he let it be known..

The head of the local office in Daloa, JVE Cote d'Ivoire, recalled that this mission was a continuation from an earlier visit to the village..

« We had said we would be back to explain why we are working with these organisations. Today, sister organizations are here to talk with you about other production methods. », he indicated

During the talks, he also spoke about the difficulties of accessing land during previous visits..

« When we came in last time, we were dealing with a land issue. It's a question that can upset your job.», he pointed out.

Francis Ano stressed the need for producers to structure themselves into associations in order to bring their concerns forward more effectively. « We encourage people to form associations. As an organization, we can advocate for you, but doing so individually remains more difficult. », he explained.



« Agroecology is also the sharing of cultures, the mutual help between parents... »

He also presented several experiments conducted by JVE in the field of agroecology. «I'm experimenting with different practices. Agroecology also involves sharing crops, mutual support between parents, young people, fathers and mothers, as well as collaboration with local authorities.», he added.

On this occasion he presented an ancient variety of corn, obtained in Colombia and which became rare. This variety is currently being grown at a JVE experimental site in Daloa. Seeds were then given to the growers, along with advice on breeding and maintenance.

Alternatives to chemical pesticides were also presented, including natural fertilizers from recycled materials and organic manure. Recipients were given explanations on the techniques of sowing, caring for and preserving these seeds. The delegation in Nimanya was introduced by the Social Justice and Climate Consultant at JVE Cote d'Ivoire, Nahounou Daleba who recalled the diversity of participating organizations.

It included representatives from JVE Cote d'Ivoire, JVE Ghana, JVE Gabon, JVE Benin, JVE Niger, JVE Senegal, as well as the Organization for Environmental Protection and Human Rights of Congo and the Association for Integral and Sustainable Development of Burundi.

Speaking in the local language, JVE Ghana Executive Director, Wisdom Koffi, raised awareness among producers about the effects of chemical pesticides and presented the approach advocated by the Kilimo Ekolojia movement in favour of agricultural practices based on natural alternatives

Following the discussions, several producers expressed their desire to see the initiative continue through further practical sessions.

They specifically requested the organization of a future visit dedicated to field demonstrations in order to further explore the techniques for manufacturing natural fertilizers, the planting methods for the distributed seeds, and the agroecological practices presented during this meeting.



Ubuntu and food overreignty: taking back control of our food

Feeding yourself is a right. Feeding yourself is freedom. But being able to choose what you produce, process and consume is also an act of sovereignty. This evidence passed through the exchanges of the Ubuntu Philosophy School, the first activity of the Kilimo Ekolojia movement. Beyond agricultural issues, a belief has emerged: food is about power. Who feeds Africa? and more importantly, who decides what goes on our plates?

In a context of climate crises, conflict and volatility in international markets, this issue is becoming strategic. An Africa that relies permanently on food imports remains vulnerable to decisions made elsewhere. Conversely, an Africa that produces, transforms and values more of what it grows strengthens its resilience, economy and ability to decide on its future.



Food sovereignty is not about producing more. It is about giving people the power to set their agricultural policies, protect their seeds, land and know-how while ensuring that food is healthy, accessible and adapted to their realities.

This is precisely what the Ubuntu philosophy reminds us of: « I am because we are. » Behind this formula is a vision of development based on solidarity, collective responsibility and territorial anchoring. Applied to agriculture, it invites us to consider the land as a common good, seeds as a living heritage and producers as the first actors in the transformation of territories.



This vision also speaks to us as consumers. Choosing a local product is not just about food preference. It is supporting producers, preserving know-how, creating value in territories and strengthening local economies that are often weakened by unequal competition. Each purchase thus becomes an economic act, but also a choice of society.

Africa has no shortage of land, skills, or young people. Its challenge lies elsewhere: to better process, distribute, and add value to its produce. Investing in rural areas, supporting family farms, and developing local supply chains are essential conditions for building genuine food self-sufficiency.

Food sovereignty is not self-decreed. It is built, on a daily basis, by political, economic and citizen choices. Most of all, it involves giving communities back the power to act on the resources that shape their futures.

This is perhaps the main lesson of the Ubuntu School: regaining control of our food means regaining control of a part of our destiny. And this reflection naturally opens up another, equally essential debate: can we speak of food sovereignty without first guaranteeing communities fair and sustainable access to the land that feeds them?



Suivez-nous et
participez à notre
aventure



Site web
www.kilimoekolojia.org



Email
secretariat@kilimoekolojia.org



KILIMO EKOLOJIA



Avec le soutien technique et
financier de nos partenaires



6 |



KILIMONEWS

VOL. 01
AOÛT 2026

EDITO

► UBUNTU PHILOSOPHY SCHOOL

Cultiver les idées avant de cultiver les terres

Bienvenue dans ce premier numéro de Kilimo News.

Cette première édition revient sur deux temps forts : l'Ubuntu Philosophy School, organisée à Accra du 26 au 29 juillet, suivie de la visite des communautés de Nimaniya, confrontées aux transformations liées à l'urbanisation. Cette visite a été effectuée le 30 juillet 2026.

Le deuxième numéro sera consacré au 2^e Forum des Jeunes Africains sur le Foncier, organisé à Cotonou les 2 et 3 août 2026 par Jeunes Volontaires pour l'Environnement Côte d'Ivoire (JVE Côte d'Ivoire), membre du mouvement Kilimo Ekolojia. Enfin, le troisième numéro sera axé sur la 17^{ème} édition du Forum social Mondial à Cotonou au Bénin (FSM). Il reviendra sur les principales réflexions, les rencontres et les perspectives qui émergeront de cette étape.

Bien plus que de simples rencontres où de simples échanges, ces événements ont été des moments d'apprentissage, de dialogue et de remise en question autour d'une conviction forte : les défis de l'Afrique ne pourront être relevés que par des Africains capables de penser et d'agir ensemble.

L'esprit Ubuntu « Je suis parce que nous sommes » nous rappelle que l'agriculture, le foncier, le climat, l'emploi des jeunes où encore la souveraineté alimentaire ne sont pas des sujets isolés. Ils sont intimement liés. Ils exigent des solutions collectives, ancrées dans nos réalités et portées par une nouvelle génération de leaders.

À travers cette newsletter, nous souhaitons prolonger cette dynamique. Chaque article, chaque témoignage et chaque analyse est une invitation à mieux comprendre les enjeux culturels, agricoles et environnementaux de notre continent, mais surtout à identifier les initiatives qui montrent d'autres futurs possibles.

Dans un contexte où les crises climatiques, les tensions sur les terres et les défis alimentaires s'intensifient, partager les bonnes pratiques n'est plus une option : c'est une nécessité. Les innovations locales, les expériences communautaires et les politiques publiques ambitieuses méritent d'être connues, discutées et, lorsque cela est possible, reproduites.

Kilimo News se veut un espace de réflexion, d'information et d'inspiration pour tous ceux qui croient que l'agriculture, la terre sont bien plus que des éléments du secteur économique : ils sont le socle de notre souveraineté, de notre dignité et de notre avenir commun.



Bonne lecture, et continuons à cultiver ensemble les idées qui feront grandir l'Afrique.



**UBUNTU PHILOSOPHY SCHOOL
(ACCRA, GHANA)**

À Accra, Ubuntu ouvre le débat sur les réparations en Afrique

La deuxième édition de l'Ubuntu Philosophy School a démarré le 27 juillet 2026 à Accra, au Ghana, autour du thème « La philosophie Ubuntu et les défis pour les réparations en Afrique : Réflexions et perspectives ». Pendant quatre jours, chercheurs, universitaires, jeunes leaders et acteurs de la société civile réfléchiront au rôle de la philosophie Ubuntu dans les débats sur les réparations, la gouvernance citoyenne et le développement du continent.

Organisée par le mouvement Kilimo Ekolojia, Ubuntu Philosophy School se tient du 27 au 30 juillet 2026 à Accra. Elle vise à contribuer à l'émergence d'une nouvelle génération de leaders africains capables de mobiliser les valeurs de la philosophie Ubuntu pour promouvoir les réparations, renforcer la gouvernance citoyenne et favoriser la justice sociale, la souveraineté des peuples et le développement du continent.



“Ubuntu est le réceptacle de l'âme de l'Afrique”

En retraçant l'histoire de la philosophie Ubuntu, Gnaka Logoké a situé son évolution dans le contexte des indépendances africaines et de la guerre froide. « Dans le contexte de la guerre froide, les leaders africains étaient divisés entre le capitalisme et le socialisme. Mais ces deux catégories revendiquaient une même fontaine civilisationnelle africaine qui met l'accent sur la communauté, le communalisme et la responsabilité individuelle dans la société », a-t-il expliqué. L'universitaire a ensuite montré que plusieurs penseurs africains ont cherché à théoriser des modèles de développement fondés sur les réalités du continent. Il a notamment évoqué Julius Nyerere et son concept d'Ujamaa, présenté comme une déclinaison des valeurs d'Ubuntu dans l'espace swahili, ainsi que la conférence de Dakar de 1978 consacrée à la Charte africaine des droits de l'homme.

La première journée s'est déroulée autour du thème « Les fondements d'Ubuntu et la construction d'une vision commune pour la jeunesse africaine ». Deux communications ont été assurées par l'universitaire, analyste politique et militant panafricaniste ivoirien Gnaka Logoké, professeur associé d'histoire et d'études panafricaines à l'Université de Lincoln, en Pennsylvanie. Elles portaient sur « L'histoire d'Ubuntu en Afrique » et « Construction d'une feuille de route pour Ubuntu en Afrique ».





« Léopold Sédar Senghor avait proposé que cette charte s'inscrive dans les valeurs culturelles africaines et dans l'humanisme africain, en rappelant le proverbe wolof selon lequel "l'être humain est le remède de l'être humain" », a-t-il fait savoir. Les travaux de Cheikh Anta Diop sur l'unité culturelle et linguistique du continent ont également été évoqués au cours de cette session.

« Ubuntu est le réceptacle de l'âme de l'Afrique. Il met l'accent sur la continuité historique ainsi que sur l'unité linguistique et culturelle africaine », a-t-il indiqué.

Pour illustrer cette continuité, le conférencier a présenté les différentes appellations du concept dans plusieurs langues africaines.

« On retrouve Ubuntu en zoulou, Outou en kiswahili, Bukinti dans la langue moré, Mputo chez les Akan ou encore Mambdo chez les Ibo », a-t-il souligné. Au-delà des différences linguistiques, il estime que ces variantes traduisent une même vision.

« Au-delà des divisions linguistiques et religieuses, il existe un cordon ombilical qui relie les peuples africains. C'est pour cela que nous utilisons Ubuntu comme paradigme pour penser une nouvelle économie et un système politique africain », a-t-il ajouté.

« Nous utilisons le paradigme Ubuntu pour réfléchir aux débats sur les réparations »

La deuxième communication a porté sur les réparations et la place de la philosophie Ubuntu dans les discussions internationales consacrées à cette question. « Nous utilisons le paradigme Ubuntu pour réfléchir aux débats sur les réparations », a déclaré Gnaka Logoké. Le professeur a rappelé que la conférence mondiale contre le racisme tenue en Afrique du Sud en 2001 avait reconnu l'esclavage comme un crime contre l'humanité. Il a ensuite relevé que les conférences organisées au Ghana sur les réparations en 2023 et 2026 n'avaient pas intégré explicitement les notions de panafricanisme

et d'Ubuntu dans leurs déclarations finales. « Nous avons constaté que ni le panafricanisme ni la philosophie Ubuntu ne figuraient dans les déclarations finales », a-t-il regretté. Selon lui, les discussions sur les réparations, la restitution des biens culturels ou encore la dette doivent s'appuyer sur cette philosophie. « Le dialogue est nécessaire, mais il faut aussi s'inspirer des traditions de luttes africaines, du mouvement anti-apartheid, du mouvement des droits civiques aux États-Unis et de la Conférence de tous les peuples africains », a-t-il conclu.



« Le lien entre Ubuntu et le consciencisme »

Invité à intervenir à l'issue des deux communications, l'enseignant-chercheur Koffi Kokoré a présenté le consciencisme élaboré par Kwame Nkrumah comme une philosophie endogène s'inscrivant dans la perspective Ubuntu. « Cette philosophie avait des variantes dans pratiquement tous les peuples africains. L'objectif était de montrer le lien entre Ubuntu et le consciencisme », a-t-il indiqué. Selon lui, le consciencisme est né de la volonté de Kwame Nkrumah de comprendre les réalités des sociétés africaines après les indépendances. « Nkrumah part de la tradition africaine, à laquelle se sont ajoutées les traditions européenne et musulmane, pour réfléchir à la

renaissance de l'Afrique », a-t-il expliqué. Le chercheur a conclu en présentant cette pensée comme un cadre permettant de concilier les différentes influences présentes sur le continent. « Le consciencisme montre la possibilité d'harmoniser ces cultures dans la personnalité africaine afin qu'il n'y ait ni cassures ni conflits », a-t-il fait savoir. Cette édition confirme l'ancrage de l'Ubuntu Philosophy School sur le continent, un an après sa première édition au Sénégal.





Togo : à Nimanya, des producteurs reçoivent des semences naturelles et une formation sur les alternatives aux pesticides

Après la clôture de la deuxième édition de l'Ubuntu Philosophy School à Accra, une délégation de plusieurs organisations africaines du mouvement Kilimo Ekolojia s'est rendue, le 30 juillet 2026, dans le village de Nimanya, au Togo. Organisée par Jeunes Volontaires pour l'Environnement (JVE) Côte d'Ivoire, cette visite visait à sensibiliser les producteurs aux effets des pesticides chimiques, à promouvoir les pratiques agroécologiques et à distribuer des semences locales accompagnées de

conseils techniques pour leur mise en culture. La rencontre a aussi réuni des producteurs agricoles autour des enjeux liés à la transition vers des pratiques agricoles reposant sur des intrants naturels. Prenant la parole, le Coordonnateur des programmes en agroécologie paysanne et chef du bureau local de Daloa de JVE Côte d'Ivoire, Francis Ano, a expliqué les raisons de cette initiative. « Si nous, les jeunes, ne prenons pas l'initiative de revenir à la terre, personne ne le fera à notre place », a-t-il déclaré.



Les produits chimiques utilisés sont dangereux pour la santé

Selon lui, ce retour à la terre passe également par une évolution des pratiques agricoles. « Notre manière de revenir à la terre, c'est aussi une façon de réfléchir. Nous avons constaté que les produits chimiques utilisés sont dangereux pour la santé », a-t-il fait savoir.

Le responsable du bureau local de Daloa de JVE Côte d'Ivoire, a rappelé que cette mission s'inscrivait dans la continuité d'un précédent passage dans le village.

« Nous avons dit que nous reviendrions pour vous expliquer pourquoi nous travaillons avec ces organisations. Aujourd'hui, les organisations sœurs sont là pour échanger avec vous sur d'autres méthodes de production », a-t-il indiqué.

Au cours des échanges, il a également évoqué les difficultés d'accès au foncier rencontrées lors des précédentes visites.

« Quand nous sommes venus la dernière fois, nous avons été confrontés à un problème de terre. C'est une question qui peut bouleverser votre travail », a-t-il souligné.

Francis Ano a insisté sur la nécessité pour les producteurs de se structurer en associations afin de porter plus efficacement leurs préoccupations. « Nous incitons les populations à se mettre en association. En tant qu'organisation, nous pouvons porter vos plaidoyers, mais individuellement, cela reste plus difficile », a-t-il expliqué.



« L'agroécologie, c'est aussi le partage des cultures, l'entraide entre les parents... »

Il a également présenté plusieurs expérimentations conduites par JVE dans le domaine de l'agroécologie. « J'expérimente différentes pratiques. L'agroécologie, c'est aussi le partage des cultures, l'entraide entre les parents, les jeunes, les pères et les mères, ainsi que la collaboration avec les autorités locales », a-t-il ajouté.

À cette occasion, il a présenté une ancienne variété de maïs, obtenue en Colombie et devenue rare. Cette variété est actuellement cultivée sur un site expérimental de JVE à Daloa. Des semences ont ensuite été remises aux producteurs, accompagnées de conseils pour leur reproduction et leur entretien.

Des alternatives aux pesticides chimiques ont également été présentées, notamment des fertilisants naturels issus de matières recyclées et du fumier organique. Les bénéficiaires ont reçu des explications sur les techniques de semis, d'entretien et de conservation de ces semences. La délégation présente à Nimanya a été présentée par le Consultant en justice sociale et climatique à JVE Côte d'Ivoire, Nahounou Daleba, qui a rappelé la diversité des organisations participantes.

Elle comprenait des représentants de JVE Côte d'Ivoire, JVE Ghana, JVE Gabon, JVE Bénin, JVE Niger, JVE Sénégal, ainsi que de l'Organisation pour la protection de l'environnement et des droits humains du Congo et de l'Association pour le développement intégral et durable du Burundi.

Intervenant en langue locale, le Directeur exécutif de JVE Ghana, Wisdom Koffi, a sensibilisé les producteurs aux effets des pesticides chimiques et présenté l'approche défendue par le mouvement Kilimo Ekolojia en faveur de pratiques agricoles reposant sur des alternatives naturelles.

À l'issue des échanges, plusieurs producteurs ont exprimé leur souhait de voir l'initiative se poursuivre à travers de nouvelles sessions pratiques.

Ils ont notamment demandé l'organisation d'une prochaine visite consacrée à des démonstrations sur le terrain afin d'approfondir les techniques de fabrication des fertilisants naturels, les méthodes de plantation des semences distribuées et les pratiques agroécologiques présentées au cours de cette rencontre.



Ubuntu et souveraineté alimentaire : reprendre le contrôle de notre alimentation

Se nourrir est un droit. Se nourrir dignement est une liberté. Mais pouvoir choisir ce que l'on produit, ce que l'on transforme et ce que l'on consomme est aussi un acte de souveraineté. Cette évidence a traversé les échanges de l'Ubuntu philosophy School, première activité du mouvement Kilimo Ekolojia. Au-delà des questions agricoles, une conviction s'est imposée : l'alimentation est une question de pouvoir. Qui nourrit l'Afrique ? Et surtout, qui décide de ce qui arrive dans nos assiettes ?

Dans un contexte marqué par les crises climatiques, les conflits et la volatilité des marchés internationaux, cette question devient stratégique. Une Afrique qui dépend durablement des importations alimentaires reste vulnérable aux décisions prises ailleurs. À l'inverse, une Afrique qui produit, transforme et valorise davantage ce qu'elle cultive renforce sa résilience, son économie et sa capacité à décider de son avenir.

La souveraineté alimentaire ne consiste pas à produire plus. Elle consiste à redonner aux peuples le pouvoir de définir leurs politiques agricoles, de protéger leurs semences, leurs terres et leurs savoir-faire, tout en garantissant une alimentation saine, accessible et adaptée à leurs réalités.

C'est précisément ce que rappelle la philosophie Ubuntu : « Je suis parce que nous sommes. » Derrière cette formule se trouve une vision du développement fondée sur la solidarité, la responsabilité collective et l'ancrage territorial. Appliquée à l'agriculture, elle invite à considérer la terre comme un bien commun, les semences comme un patrimoine vivant et les producteurs comme les premiers acteurs de la transformation des territoires.



Cette vision nous interpelle également comme consommateurs. Choisir un produit local ne relève pas uniquement d'une préférence alimentaire. C'est soutenir les producteurs, préserver des savoir-faire, créer de la valeur sur les territoires et renforcer des économies locales souvent fragilisées par une concurrence inégale. Chaque achat devient ainsi un acte économique, mais aussi un choix de société.

L'Afrique ne manque ni de terres, ni de compétences, ni de jeunesse. Son défi est ailleurs : mieux transformer, mieux distribuer et mieux valoriser ce qu'elle produit. Investir dans les territoires, soutenir les exploitations familiales et développer les filières locales sont des conditions essentielles pour construire une véritable autonomie alimentaire.

La souveraineté alimentaire ne se décrète pas. Elle se construit, au quotidien, par des choix politiques, économiques et citoyens. Elle suppose surtout de redonner aux communautés le pouvoir d'agir sur les ressources qui conditionnent leur avenir.

C'est sans doute la principale leçon de l'Ubuntu School : reprendre la maîtrise de notre alimentation, c'est reprendre la maîtrise d'une partie de notre destin. Et cette réflexion ouvre naturellement un autre débat, tout aussi essentiel : peut-on parler de souveraineté alimentaire sans garantir d'abord aux communautés un accès juste et durable à la terre qui les nourrit ?

Suivez-nous et
participez à notre
aventure



Site web
www.kilimoekolojia.org



Email
secretariat@kilimoekolojia.org



KILIMO EKOLOJIA



Avec le soutien technique et
financier de nos partenaires



AGROECOLOGY
FUND



CCFD
TERRE
SOLIDAIRE

cs fund

Thousand
Currents



GLOBAL
PEOPLES
PLATFORM
FOR RURAL ECOLOGICAL
TRANSFORMATION

6 |

